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Goed om vandaag de begroting van Binnenlandse Zaken te bespreken. 
De eerste begroting van deze minister, staatssecretaris en dit kabinet! 
Maar ook die van mij! 

 
Het is best bijzonder, ik ben 12 jaar actief geweest in een gemeenteraad 
en 16 jaar in een waterschapsbestuur en Veel onderwerpen die vallen 
onder het departement van de minister en staatsecretaris, hebben mij 
eerder, maar ook nu gemotiveerd om de politiek in te gaan. 

 

Het ministerie moet de democratie onderhouden, zich inzetten voor een 
slagvaardig openbaar bestuur én zorgen voor een overheid waar 
inwoners op kunnen vertrouwen. 

 
De missie van binnenlandse zaken spreekt mij dan ook aan: “Samen 
leven en wonen, in een democratische rechtstaat met een slagvaardig 
bestuur. BZK, duidelijk voor mensen”. 

 
De afgelopen jaren is gebleken dat de overheid, het niet altijd voor elkaar 
krijgt maatschappelijke problemen snel en rechtvaardig op te lossen. Dit 
zorgt ervoor dat het vertrouwen in de politiek en politici fors onderuit is 
gegaan. Dat doet mij wat. 

 

Voorzitter, de overheid is van ons allemaal, bestaat uit mensen en is er 
voor mensen. Maar menigeen vraagt zich af of de overheid er inderdaad 
nog wel voor hem of haar is, en wantrouwt de overheid. Tegelijkertijd 
zien we dat er op allerlei vlakken steeds meer van de overheid gevraagd 
en verwacht wordt. 

 
Ik kreeg vorige week nog een handgeschreven brief met een opsomming 
van zorgen van een anonieme briefschrijver. Over de asielinstroom, 
woningtekort, de gasprijs en wijze waarop de overheid met energie 
compensatie omgaat en ga zo maar door. 

 
Kamerleden in de zaal zullen de berichten vast ook kennen, en ze gaan 
inhoudelijk vaak niet specifiek over onderwerpen uit de BZK-portefeuille, 
maar hebben wel een direct raakvlak met functioneren van de overheid 
als algemeen. 



Met een Rijksbrede manier van werken. Politiek en ambtelijke 
organisatie, lokaal en decentraal bestuur. We worden, en dat willen we 
ook graag gezien als één overheid. Kern- en moederdepartement BZK 
heeft daarom Rijksbreed een schone taak en zware opgave om daarvoor 
te zorgen. 

 
Ik wil dat er keihard gewerkt wordt om het vertrouwen van onze inwoners 
terug te winnen. 

 

Vertrouwen is het fundament van ons bestaan. Is ook het fundament van 
de democratie waar we al jaren trots op zijn. Dat betekent onder meer 
dat Den Haag minder met zichzelf bezig moet zijn en meer met de 
inwoners. 
We moeten snel praktische oplossingen bieden voor de problemen van 
alledag. Zeggen wat je doet, en doen wat je zegt. 

 

Politici die ambtenaren aansturen in plaats van andersom. Taal spreken 
die iedereen begrijpt. 

 

Doorpakken in plaats van verantwoordelijkheid afschuiven, excuses 
maken voor niets doen of zaken nodeloos ingewikkeld maken. Minder, 
maar vooral: betere regels maken waar nodig. 

 
Voorzitter, Ik kwam deze week een e-mail tegen die ik precies 2,5 
geleden stuurde naar iemand in het buitenland, een antwoord op de 
vraag hoe het gaat in Nederland? 

 
Schreef ik: dat het weer goed ging in Nederland en dat na een zware 
financiële crisis steeds meer mensen een baan hebben, dat de lonen 
stegen en de belastingen daalden. Dat Nederland op allerlei 
internationale lijstjes nog steeds in de top staat als het gaat om welvaart, 
gezondheid, vrijheid en kwaliteit van bestuur. Het was een positief beeld 
en een optimistisch verhaal. 

 

Ik weet niet wat ik nu zou zeggen tegen de anonieme briefschrijver die ik 
eerder aanhaalde. 

 

Zelfs al staan we nu nog steeds in de top van die lijstjes en blijkt 
Nederland jaar op jaar een van de gelukkigste landen ter wereld. Maar 
ondanks dat, is nu ook dat brede onbehagen, die de scepsis en het 
wantrouwen voeden, en die er vandaag de dag voor zorgen dat mensen 
afhaken in de samenleving, of in elk geval de politiek, de rug toekeren. 



Het is daarom nodig dat we staan voor een sterke overheid die ook oog 
heeft voor menselijkheid. Dit is een overheid die levert en waar je op 
kunt rekenen. En die maatschappelijke problemen strijdbaar weet aan te 
pakken. 

 
Om te werken aan een sterke overheid die levert, zal ik in mijn inbreng 
focussen op vier punten: 

 
1. Een overheid die slagvaardig problemen aanpakt; 
2. Een overheid waar ambtsdragers en politici integer zijn en worden 
beschermd; 
3. Een land waar inwoners ook een eigen verantwoordelijkheid hebben; 
4. Een land waar goede bestuurlijke verhoudingen zijn en de lokale 
financiën op orde zijn. 

 
1) Een overheid die slagvaardig problemen aanpakt 
En dat is heel simpel. Gewoon dat je een overheid kan bellen als ik een 
probleem heb, met een medewerker die de telefoon snel opneemt, die 
mijn probleem begrijpt en die graag in hetzelfde telefoongesprek samen 
met mij wil oplossen, zonder bureaucratische procedures en mij van het 
ene loket naar het andere loket te sturen. Waarbij er niet om allerlei 
informatie wordt gevraagd, terwijl die informatie bekend bij de overheid 
is. Of waar waar als je niet wil bellen, alles via 1 centrale 
overheidswebsite en login via DigiD alles zelf direct kan inzien en 
regelen. 

 

Ik ben benieuwd naar het ideaalbeeld dat de minister heeft. En 
misschien kan de staatsecretaris van digitale zaken ook haar reflectie 
geven. 

 
Bij een sterke overheid horen dus ook sterke gemeenten, provincies, 
waterschappen en een heleboel uitvoeringsdiensten. 

 
Belangrijk is dat uitvoeringsprofessionals zoals ook blijkt uit het rapport 
“Klem tussen balie en beleid” meer ruimte en mandaat krijgen om af te 
stappen van afvinklijstjes en meer te handelen als dit in lijn is met het 
hogere doel. Deze aanbeveling is overgenomen, maar in de praktijk is 
dat nog onvoldoende merkbaar. 

 

Ik wil van de minister weten hoe deze rijksbrede aanbeveling wordt 
opgepakt, maar ook hoe het programma “Werk aan uitvoering” kan 
worden versneld en verbeterd. Het kabinet heeft aangegeven 10 jaar de 



tijd nodig te hebben om het programma uit te trekken, dat is naar mijn 
mening niet slagvaardig en duurt te lang. 

 

En dan over: sterkte gemeenten. Ik had het er al over. 
 

De krappe arbeidsmarkt heeft effect op de dienstverlening van 
gemeenten. Met name kleine gemeenten hebben moeite vacatures in te 
vullen, en op cruciale functies is onderbezetting. 

 
Gemeentelijke opgaven en taken worden groter. Van de minister wil ik 
weten hoe zij zicht houdt op de kwaliteit van dienstverlening, of ze ook 
een ongewenste tendens ziet en welke acties ze onderneemt als goede 
dienstverlening of goed bestuur in het geding zijn. Omvang en slagkracht 
bij gemeenten zijn belangrijk. Gemeentelijke samenwerking is nodig om 
goede dienstverlening maar ook bijvoorbeeld veiligheidsthema’s en 
ondermijning aan te pakken. 

 
In het debat over het functioneren van de Rijksdiensten, gaf ik al aan dat 
de overheid meer moet gaat sturen op voltijdswerken binnen het Rijk. 

 
Het is belangrijk hierop te gaan sturen om het probleem van 
arbeidskrapte deels aan te pakken. De minister gaf aan dat er afspraken 
zijn gemaakt. Maar alleen cao-onderhandelingen en financiële afspraken 
zijn niet voldoende om (nieuwe) Rijksambtenaren meer uren te laten 
maken. Ik wil weten wat de minister aanvullend gaat doen om 
ambtenaren Rijksbreed méér uren te laten maken als ze dat willen en 
kunnen. 

 

Technologie kan een grote bijdragen leveren aan de oplossing van grote 
maatschappelijke en stedelijke vraagstukken. Een efficiënter 
vuilophaalsysteem met behulp van algoritmes of slimme lantaarnpalen 
met sensoren dragen bijvoorbeeld bij aan een slimme stad. 

 
Ook op het vlak van digitale dienstverlening zijn er verschillen bij 
decentrale overheden. En zijn er gemeenten-, provincies en 
waterschappen die hun dienstverlening of loketten nog niet volledig 
hebben gedigitaliseerd of gebruiksvriendelijker ingericht. 

 

Ik wil graag weten hoe we achterblijvers kunnen meekrijgen in innovaties 
en of we ook ambitieuze streefcijfers voor digitale dienstverlening 
kunnen vastleggen. 



Mijn VVD-collega Daan de Kort lanceerde vorige week tijdens de Week 
van de Toegankelijkheid, het 
Meldpunt Beperkt Toegang omdat websites en apps van de overheid 
niet toegankelijk genoeg zijn voor mensen met een visuele beperking. 

 

Een deel van de overheidswebsites is niet zichtbaar of werkt de 
spraaksoftware niet voor mensen met een visuele beperking. 

 
Vaak is het een kleine aanpassingen waar te weinig aandacht voor is. 
Het Tijdelijke Besluit Digitale Toegankelijkheid dateert van juli 2018 en 
kende een gefaseerde toepassing. Mobile applicatie moesten uiterlijk 23 
juni 2021 aan de eisen voldoen. Hoe kijkt de minister hier tegenaan, kan 
en hoe wil ze hier werk van maken? Hoe kijkt de minister aan tegen het 
opnemen van toegangkelijkheidsvoorwaarden in aanbestedingen van 
web en app applicaties zodat elke nieuwe site of applicatie die straks 
opgeleverd wordt hieraan voldoet. 

 
2) Een overheid waar ambtsdragers en politici integer zijn en 
worden beschermd 
Onze democratische rechtstaat moeten we koesteren. Wereldwijd gezien 
hebben we het best goed voor elkaar, maar de democratie heeft 
onderhoud nodig. Zeker in een snel veranderende wereld. Ik zie graag 
een democratie die aansluit op het maatschappelijke debat, met 
voldoende representatieve vertegenwoordigers en dat vertrouwen geeft. 
Het fundament waarop we werken moet op orde zijn, politieke 
ambtsdragers moeten goed hun werk kunnen doen en beschermd 
worden. 

 
Het gaat bij het onderhoud niet alleen om systeemwijzigingen, maar 
vooral ook om houding en gedrag. Ik zei al eerder: gewoon doen wat je 
zegt, en zegt wat je doen. Ook in de Kamer maken we ons gek met 
allerlei debat aanvragen en ook vaak praten we veel over onszelf. Ook 
het van buiten naar binnen halen van informatie (bijvoorbeeld technische 
briefing of een rondetafelgesprek), gaat helpen bij het creëren van 
betrokkenheid en zal zorgen voor een beter debat en betere besluiten. 

 
Ook is het gezien de incidenten en ook in verband met groeide 
ondermijningsproblematiek een belangrijk aandachtspunt dat we 
integriteit binnen decentrale overheden bevorderen. 

 
Het wordt tijd dat na voor de eerstvolgende verkiezingen in maart de 
nieuwe bestuurders in waterschappen, provincies maar ook gemeenten 
een verplichte risicoanalyse integriteit ondergaan, naast het overleggen 



van een Verklaring Omtrent Gedrag dat als benoembaarheidsvereiste 
moet gelden. 

 

Ik weet dat de minister nog wil toetsen op de ervaringen bij de laatste 
gemeenteraadsverkiezingen, waarbij bij veel gemeenten wethouders ook 
een risicoanalyse hebben laten ondergaan. 

 
Die ervaring zou volgens mij nu wel opgehaald kunnen zijn, waarmee we 
een volgende stap kunnen maken. Ik vraag aan de minister wanneer we 
een wetsvoorstel kunnen verwachten. 

 

Ook ben ik benieuwd hoe kijkt de minister aankijkt tegen eenzelfde 
behandeling in de toekomst bij volksvertegenwoordigers, die ook te 
vragen om een Verklaring Omtrent Gedrag af te geven bij indiening van 
de lijst of installatie en/of te voorzien van een risicoanalyse? 

 
3) Een land waar inwoners ook een eigen verantwoordelijkheid 
hebben 
De overheid moeten doen wat nodig is, en niet meer. 
De samenleving en ook de Tweede Kamer zijn vaak ongeduldig, 
waardoor extra regels door gedrukt worden, waar niemand op zit te 
wachten en waarbij je soms ook afvraagt, moet de overheid hét wel 
doen? 
De samenleving kan heel erg veel zelf. 

 
Door te veel overheidsingrijpen kan de samenleving op termijn ook 
vleugellam worden gemaakt. Dit terwijl we een heel zelfstandig land zijn 
en groot zijn geworden omdat veel mensen eigen verantwoordelijkheid 
nemen. Of het nu in hun buurt is, sportclub of op school. 

 
De VVD heeft voor het zomerreces tegen het correctief bindend 
referendum gestemd, maar is niet blind voor andere initiatieven van 
inwonersparticipatie en bestuurlijke vernieuwing. Ik ben van mening dat 
bestuurlijke vernieuwing belangrijk is om het vertrouwen te herstellen en 
kans biedt om crises in Nederland op te lossen. 

 
Inwonersparticipatie betekent overigens voor de VVD dat inwoners in 
een vroegtijdig datum bij beleidsvorming of uitvoering worden 
meegenomen en betrokken. Burgerberaden zijn hier een mooi voorbeeld 
van. 

 
Zou overigens liever spreken over inwonersberaden, woord burgers is 
wat mij betreft een beetje afstandelijk en ouderwets. Al zal er vast een 



juridisch kantje zijn aan het verhaal, ik zou liever voortaan spreken over 
inwoners ipv burgers. 

 

In algemene zin moet de overheid misschien helemaal niet als het niet 
juridische nodig is op websites, folders, of in communicatie moeten 
spreken over burgers. Maar liever over inwoners. Daar zouden we ook 
wat mee moeten doen, ben ook benieuwd naar het oordeel van de 
minister. 

 
Maar over burgerberaden: we hebben samen met het CDA voor de 
zomer een motie ingediend over burgerberaden. We moeten daarmee 
meer gaan experimenteren, dat gaat het kabinet ook doen! 

 

Bij grote opgaven, zoals energietransitie of woningopgave kan 
denkkracht en regionale kennis van inwoners en bedrijven goed worden 
benut en tot draagvlak leiden. 

 
Belangrijke voorwaarde is wel dat een representatieve groep 
vertegenwoordigd is, ik wil van de minister weten hoe we ervoor kunnen 
zorgen dat ook een man van 43, met een voltijdsbaan, met 2 dochters 
die actief in het verenigingsleven zijn en mantelzorger is in de 
weekenden ook nog mee kan doen en denken? 

 
Algeheel is de behoefte om participatie op decentraal niveau meer te 
gaan verankeren bij alle overheidslagen en het ‘uitdaagrecht’ meer 
handen en voeten te geven. De minister heeft hier stappen in gezet, dat 
juichen we toe. We noemen het in het VVD-verkiezingsprogramma ‘Right 
to challenge’, maar uitdaagrecht klinkt veel beter. 

 
Inwoners of maatschappelijke partijen kunnen eigen 
verantwoordelijkheid nemen en met het recht de overheid verzoeken om 
de uitvoering van een taak over te nemen, al dan niet met het 
bijbehorend budget. Inmiddels zijn er al voorbeelden van inwoners die 
gebruik maakten van het lokale uitdaagrecht. 

 
Zo namen in de gemeente Bodegraven-Reeuwijk inwoners het beheer 
van het lokale zwembad over, waardoor het open kon blijven. Ik wil 
graag meer van dit soort voorbeelden in Nederland zien en dat die actief 
met (toekomstige) initiatiefnemers kan worden gedeeld. Ik wil van de 
minister weten hoe zij hier meer bekendheid aan gaat geven en 
initiatieven aanmoedigen?. 

 
4) Goede interbestuurlijke verhoudingen en gemeentefinanciën 



Gemeenten nemen een belangrijke positie in en worden gezien als 
eerste overheid en hebben een belangrijke sleutel in handen, net als 
Provincies en Waterschappen om maatschappelijke opgaven effectief op 
te kunnen pakken. Ik wil waardering uitspreken aan alle gemeenten, 
waterschappen en provincies! 

 
De toekomst vraagt om goede bestuurlijke samenwerking en uitwerking 
van een nieuwe financieringssystematiek voor de periode na 2025. 
Deze samenhang onderschrijft de minister ook. Wij zijn blij dat het 
Kabinet 1 miljard euro heeft uitgetrokken en ook dit jaar vanuit het 
coalitieakkoord extra geld uitgetrokken om de financiële positie van 
gemeenten te verbeteren. 

 

Toch zien we dat diverse gemeenten financiële problemen hebben, met 
alle gevolgen van dien. Ze wentelen de tekorten af naar de inwoners: de 
lokale lasten worden verhoogd. 

 
Veel gemeenten voeren een ruim pakket van bovenwettelijke taken uit, 
van de minister wil ik weten of er een verband bestaan met de 
begrotingstekorten bij die gemeenten. 

 
Er zijn tal van voorbeelden te noemen waar gemeenten zelf eigen 
(beleids)keuzes kunnen maken, die impact hebben op financiën. 

 

Ook hoorde ik onlangs dat gemeenten uit eigen middelen (bijv.) 
duurzaamheidsfondsen bekostigen, terwijl er landelijke regelingen en 
subsidies zijn. Dit moet worden onderzocht en beter worden benut, ik wil 
dat de minister landelijke regelingen en subsidies nadrukkelijker bij 
gemeenten onder de aandacht brengt. 

 
Het kabinet is onderweg en in gesprek met decentrale overheden hoe 
invulling te geven aan de nieuwe financieringssystematiek. Dat hier enig 
snelheid gewenst, staat buitenkijf. Maar in de beantwoording van de 
technische vragen, zag ik staan dat in het voorjaar informatie met de 
kamer wordt gedeeld. Kan lopen van maart tot juni, dat lijkt me rijkelijk 
laat. 

 
Kortom, voorzitter. Werk aan de winkel. En de winkel blijft gewoon open. 
Wat zou het mooi zijn als we de overheid nog verder kunnen 
transformeren in een overheid die slagvaardiger dan ooit problemen 
aanpakt. We te maken hebben met een overheid waar ambtenaren, 
bestuurders, politici integer zijn en worden beschermd. 



En in een land leven waarbij ook inwoners, bedrijven, instellingen zelf 
een aandeel hebben en nemen om Nederland mooier te maken voor 
zichzelf en anderen. 

 
Waar goede bestuurlijke verhoudingen zijn en de lokale financiën bij 
gemeenten, provincies en waterschappen op orde zijn. 

 
Dat spreekt mij wel aan, ik wil me daarvoor inzetten. Dank u wel! 


